



Vostok. Afro-aziatskie obshchestva: istoriia i sovremennost. 2013-2024

ISSN 0869--1908

URL - <http://vostokoriens.jes.su>

All right reserved

Issue 2 Volume . 2016

"DISAPPEARED" COPTS-CHRISTIANS OF FAIYUM

Alexey Krol

Abstract

The author studies a reference from “The History of Faiyum and its Villages” (KitSb Ta’rikh al-Fayyum wa-biladihi) written by a high ranking Ayyubid official Abu ‘и^тап an-Nabulus^ al-Safadr al-Shafi‘i (1192-1261) concerning the population of the Faiyum province. The author supposes that the majority of settled hadar communities mentioned by an-Nabulus^ were Christians. Their population in the Faiyum by 1243 when an-Nabulus^ composed his work, was 1142 adult males. Keeping in mind that by the seventh century when Egypt was conquered by the Arabs the Christian population of the Faiyum was something between 70 000 and 120 000 the author tries to answer the question of what the reasons were for such significant decrease, and considers three possible factors: Islamization of Egypt, when the country which was Christian in the seventh century turned by the fourteenth century into Muslim with a Coptic minority; natural disasters; “Bedouinization” of Faiyum, when the Copts might have been physically pushed out of the fertile lands of the province.

Keywords list (en): medieval Egypt, Fayyum, Copts, Bedouins, al-Nabulusi, "Kitab tarih al-Fayyum"

Date of publication: 01.03.2016

Citation link:

Krol A. "DISAPPEARED" COPTS-CHRISTIANS OF FAIYUM // Vostok. Afro-aziatskie obshchestva: istoriia i sovremennost. – 2016. – Issue 2 C. 6-19 .

URL: <https://vostokoriens.jes.su/s086919080000616-4-1-ru-592/>

"ИСЧЕЗНУВШИЕ" КОПТЫ-ХРИСТИАНЕ ФАЙЙУМА

Крол Алексей Александрович

Аннотация

В статье исследуется свидетельство айюбидского чиновника Лбу 'Усмана ан-Набулусй ас-Сафадй аш-Шафи'й (1192-1261) в книге "История Файйума и его округов" ("Китаб тарйхал-Файйум ва биладиха") относительно населения Файйума. Автор статьи предполагает, что под оседлыми жителями в сочинении ан-Набулусй понимаются копты, проживавшие в Файйуме. Их численность составляла 1142 человека. Исходя из того, что численность христианского населения оазиса на момент арабского завоевания в VII в. составляла предположительно 70-120 тыс. человек, автор статьи пытается объяснить, как могло произойти столь значительное ее сокращение. Рассматриваются три возможные причины: исламизация Египта, в ходе которой страна, бывшая в VII в. христианской, к XIV в. превратилась в мусульманскую с коптским меньшинством; природные катастрофы; "бедуинизация" Файйума, в процессе которой копты могли быть физически вытеснены с плодородных земель провинции.

Ключевые слова: средневековый Египет, Файйум, копты, бедуины, ан-Набулуси, "Китаб тарих ал-Файйум"

Дата публикации: 01.03.2016

Ссылка для цитирования:

Крол А. А. "ИСЧЕЗНУВШИЕ" КОПТЫ-ХРИСТИАНЕ ФАЙЙУМА // Восток. Афро-азиатские общества: история и современность. – 2016. – Выпуск №2 С. 6-19 . URL: <https://vostokoriens.jes.su/s086919080000616-4-1-ru-592/>